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Hajibekova I.A.

Abstract. The article presents the results of artistic and constructive analysis of women's clothing of the peoples of 
Dagestan. The research was conducted on the basis of studying museum originals. The need to study historical samples is 
caused by the diversity of constructive and compositional features of Dagestan folk clothing. Women's clothing of the peoples 
of Dagestan is made of various materials, has a different cut, numerous decorations. Women of Dagestan wore a lot of silver 
jewelry. The article displays the results of a comparative analysis of the geometric appearance of products, the silhouette form 
and variants of the constructive elements of women's shirts. During the study, a compositional and constructive analysis of 
women's clothing of the peoples of Dagestan was carried out: Avars, Dargins, Lezgins, as well as women's costumes of the 
Kumyk, Lak, Tabasaran and Nogai peoples. The features of the interrelations of constructive elements are determined.  

Keywords: Artistic and constructive analysis, Dagestan folk clothing, silhouette form, shirt, constructive element. 
Аннотация. В статье проведены результаты художественно-конструктивного анализа женской одежды 

народов Дагестана. Исследования проведены на основе изучения музейных подлинников. Необходимость изучения 
исторических образцов вызвана многообразием конструктивно-композиционных признаков дагестанской народной 
одежды. Женская одежда народов Дагестана изготавливается из различных материалов, имеет различный покрой, 
многочисленные отделки. Женщины Дагестана носили много серебряных украшений.  В статье отображены 
результаты сравнительного анализа геометрического вида изделий, силуэтной формы и вариантов 
конструктивных элементов женских рубах. В ходе исследования проведен композиционно – конструктивный анализ 
женской одежды народов Дагестана: аварок, даргинок, лезгинок, а также женских костюмов кумыкских, лакских, 
табасаранских и ногайских народов. Определены особенности взаимосвязей конструктивных элементов. 

Ключевые слова: Художественно-конструкторский анализ, дагестанская народная одежда, силуэтная 
форма, рубаха, конструктивный элемент. 
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Babkova-Esterkina Anastasia Dmitrievna 

Matveyeva Alla Ivanovna

 

Abstract. The study aims to identify the socio-philosophical foundations of effective integration of artificial 
intelligence into customer communication strategies. The interdisciplinary methodology includes philosophical interpretation 
of «digital empathy» and «spiritual socialization»,  content analysis of corporate strategies from leading Russian and 
international companies, statistical processing of customer satisfaction indicators, and expert interviews. The empirical basis 
involves cases from M.Video, Sber, Burberry, IKEA, Mitsubishi, ZdravCity. Findings reveal that companies embedding 
ethical and cultural values into AI strategies report a 32% increase in repeat purchases, a 27% rise in NPS, and a 40% 
growth in customer engagement. The research confirms the importance of philosophy in designing sustainable digital 
solutions based on trust, loyalty, and identity. Risks of dehumanization are addressed through recommendations such as 
ethical codes, digital empathy training, and involvement of philosophers in digital transformation teams. The conclusion 
emphasizes the necessity of institutionalizing humanitarian expertise in digital business as a prerequisite for resilience and 
social trust. 

Keywords: digital empathy, omnichannel strategies, philosophy of technology, artificial intelligence, customer 
experience, humanization, values 

Аннотация. Целью исследования является выявление философско-социальных оснований эффективного 
внедрения искусственного интеллекта в сферу клиентских коммуникаций. Использован междисциплинарный 
подход, включающий философскую интерпретацию понятий «цифровая эмпатия» и «духовная социализация», 
контент-анализ стратегий ведущих российских и зарубежных компаний, статистическую обработку показателей 
удовлетворённости клиентов и экспертные интервью. Эмпирическая база охватывает кейсы М.Видео, Сбер, 
Burberry, IKEA, Mitsubishi, ЗдравСити. Установлено, что компании, ориентирующие цифровые стратегии на 
культурные и этические основания, фиксируют рост повторных покупок до 32 %, повышение индекса NPS до 27 
%, увеличение вовлечённости на 40 %. Подтверждена ключевая роль философии в разработке устойчивых 
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цифровых решений, основанных на доверии, лояльности и идентичности. Выявлены риски дехуманизации и 
предложены меры их нейтрализации через разработку кодексов цифровой этики, обучение персонала цифровой 
эмпатии и включение философов в проектные команды. Сделан вывод о необходимости институционального 
укрепления гуманитарной экспертизы в цифровом бизнесе как условии устойчивости и социального доверия. 

Ключевые слова: цифровая эмпатия, омниканальные стратегии, философия технологий, искусственный 
интеллект, клиентский опыт, гуманизация, ценности 
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Kalitskaya Victoria Vyacheslavovna

Burenina Irina Valerievna

Abstract. The modern health economics landscape is undergoing substantial changes driven by digital technologies 
that reshape traditional approaches to medical care delivery and resource management. The gradual integration of electronic 
health records, telemedicine, artificial intelligence, and other innovative solutions into healthcare systems promotes efficiency, 
cost optimization, and improved service quality. Nevertheless, implementing these technologies raises concerns regarding 
data security, the need for standardized information systems, and the shortage of qualified professionals. This article presents 
a bibliographic analysis of studies in the field of health economics and digital technologies, aiming to consolidate current 
scientific approaches, identify key trends, and highlight issues requiring further research. Various publications on the 
economic benefits of digitalization, as well as the risks and barriers accompanying innovative solutions, are examined. The 
authors provide a structured overview to facilitate a better understanding of how technologies affect financial and 
organizational aspects of healthcare. 

Keywords: agro digitalization, economics, healthcare, innovation, efficiency, technology, transformation 
Аннотация. Современная экономика здравоохранения претерпевает значительные изменения под 

влиянием цифровых технологий, которые трансформируют традиционные подходы к предоставлению 
медицинской помощи и управлению ресурсами. Постепенная интеграция электронных медицинских карт, 
телемедицины, искусственного интеллекта и других инновационных решений в систему здравоохранения 
способствует росту эффективности, оптимизации расходов и повышению качества оказания услуг. Однако при 
внедрении данных технологий возникают вопросы, связанные с безопасностью данных, необходимостью 
стандартизации информационных систем и недостатком квалифицированных специалистов. В данной статье 
представлен библиографический анализ исследований в области экономики здравоохранения и цифровых 
технологий, целью которого является обобщение современных научных подходов, выявление ключевых тенденций и 
проблем, требующих дальнейшего изучения. Использованы различные публикации, посвященные экономическим 
преимуществам цифровизации, а также рискам и барьерам, возникающим при внедрении инновационных решений. 
Авторский обзор направлен на систематизацию знаний, необходимых для понимания влияния технологий на 
финансовые и организационные аспекты здравоохранения. 

Ключевые слова: цифровизация, экономика, здравоохранение, инновации, эффективность, технологии, 
трансформация 
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Rykalina Olga Anatolyevna,  

Abstract. In today’s rapidly changing market environment and increasingly competitive landscape, the need to 
enhance the efficiency of small businesses has become more pressing. Digitalization and the advancement of innovative 
technologies broaden the range of tools that enable swift data collection and analysis, precise forecasting, and well-grounded 
managerial decision-making. This article focuses on the integration of modern technological solutions into small business 
operations, ranging from business intelligence systems and big data tools to cloud-based services and artificial intelligence. 
The goal of this study is to identify the key trends and factors that influence the successful adoption of innovative management 
approaches in the small business segment. The methodology is based on an analysis of theoretical works and practical 
experience that examines the transformation of business processes and the adaptation of small businesses to modern 
challenges. The research examines possibilities for applying data-gathering and processing technologies, as well as the risks 
and limitations faced by small enterprises during digital transformation. 

Keywords: innovation, small business, management, digitalization, data, decisions, strategy 
Аннотация. В условиях быстро меняющейся рыночной среды и усиления конкуренции особую 

актуальность приобретает проблема повышения эффективности управления малыми предприятиями. 
Цифровизация и развитие инновационных технологий расширяют спектр инструментов, позволяющих 
оперативно собирать и анализировать данные, формировать более точные прогнозы и принимать обоснованные 
управленческие решения. Данная статья посвящена вопросам интеграции современных технологических решений 
в деятельность малого бизнеса: от систем бизнес-аналитики и инструментов больших данных до облачных сервисов 
и искусственного интеллекта. Целью исследования является выявление ключевых тенденций и факторов, 
влияющих на успешное внедрение инновационных подходов к управлению в сегменте малого предпринимательства. 
Методология базируется на анализе теоретических работ и практического опыта, рассматривающего 
преобразование бизнес-процессов и адаптацию малого бизнеса к современным вызовам. В ходе исследования 
проанализированы возможности применения технологий сбора и обработки информации, а также риски и 
ограничения, с которыми сталкиваются малые предприятия при цифровой трансформации. 

Ключевые слова: инновации, малый бизнес, управление, цифровизация, данные, решения, стратегии 
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Sichkar Svyatoslav Sergeevich, 

Abstract. The long-term savings program is a new financial savings instrument that allows citizens to accumulate 
funds to increase their level of financial security after reaching certain grounds for receiving payments. The operators of this 
program are exclusively non-state pension funds (NPF). An NPF that carries out activities to form long-term savings 
provides an opportunity for its clients with whom it has a long-term savings agreement to make contributions in order to 
ensure the safety and increase of funds over a long period. In this article, the author has attempted to scientifically analyze 
and critically understand the long-term savings program as one of the ways to develop the investment potential of a non-state 
pension fund. 

Keywords: economic development, long-term savings program, development of investment potential, non-state 
pension fund. 

Аннотация. Программа долгосрочных сбережений – это новый сберегательный финансовый инструмент, 
который позволяет гражданам накапливать средства для повышения уровня финансовой защищенности после 
достижения определенных оснований для получения выплат. Операторами данной программы являются 
исключительно негосударственные пенсионные фонды (НПФ). НПФ, осуществляющий деятельность по 
формированию долгосрочных сбережений, предоставляет возможность для своих клиентов, с которыми у него 
заключен договор долгосрочных сбережений, осуществлять взносы с целью обеспечения сохранности и преумножения 
средств на протяжении длительного периода. В рамках настоящей статьи, автором предпринята попытка 
научного анализа и критического осмысления программы долгосрочных сбережений как одного из способов развития 
инвестиционного потенциала негосударственного пенсионного фонда. 

Ключевые слова: развитие экономики, программа долгосрочных сбережений, развитие инвестиционного 
потенциала, негосударственный пенсионный фонд. 
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            Zak Anatoly 

Abstract. The experimental work was aimed at establishing the characteristics of the development of a general 
problem-solving method by primary school students, which is typical for the implementation of theoretical thinking. Such 
thinking is based on content analysis, with the help of which essential data relationships are identified in the conditions of the 
problems. The study involved schoolchildren of the first to third grades, studying according to the experimental programs of 
the D.B. Elkonin and V.V. Davydov system and conventional primary school programs. Three series of experiments were 
conducted using the author's methods: in the first series, the problems were solved in a visual-active form (the "Alphanumeric 
Correspondences" method); in the second series - in a visual-figurative form (the "Moving a Chess Piece" method); in the 
third series - in a verbal-discursive form (the "Who is Older? Who is Younger?" method). It was shown that training 
according to experimental programs significantly more than training according to conventional programs contributes to 
children's development of a general problem-solving method.  

Keywords: general method of solving problems, students of grades 1–3, the “Alphanumeric Correspondences” 
method, the “Moving a Chess Piece” method, the “Who is Older? Who is Younger?” method, solving problems in visual-
active, visual-figurative and verbal-discursive forms. 
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Antsupova Elena Aleksandrovna, 

Abstract. The article is devoted to the analysis of the delimitation of legislative powers between federal and regional 
authorities in the context of ensuring human rights. The theoretical and normative foundations, the practice of lawmaking of 
subjects, as well as modern trends in the unification of legislation in the context of the transformation of the federal model are 
considered.  

Keywords: federalism, delimitation of powers, public authority, subjects of the Russian Federation, human rights. 
Аннотация. Статья посвящена анализу разграничения законодательных полномочий между 

федеральными и региональными органами власти в контексте обеспечения прав человека. Рассматриваются 
теоретические и нормативные основания, практика правотворчества субъектов, а также современные тенденции 
унификации законодательства в условиях трансформации федеративной модели. 

Ключевые слова: федерализм, разграничение полномочий, публичная власть, субъекты Российской 
Федерации, права человека. 
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Goncharik Victoria Vitalievna

Semenova E.M.,

 
Abstract. The aim of the study was to identify differences in sexual attitudes among young people with different 

gender types. Based on the methodological basis of the study (S. Bem's Theory of Androgyny and G. Eysenck's Concept of 
Personality), a diagnostic tool was selected. The results of the study indicate the existence of significant differences in sexual 
attitudes among young people with different gender types. Young people with an androgynous gender type were more inclined 
to sexual fulfillment and satisfaction, while the undifferentiated gender type is characterized by sexual neuroticism, approval 
of pornography and sexual shyness. The masculine gender type, in turn, was associated with a low level of chastity and 
aversion to sex. The feminine gender type implies more pronounced features of aggressive sex. Thus, the results of the study 
can be useful for understanding the sexual preferences and needs of various groups of young people, as well as for developing 
preventive measures and sexual education programs. The article provides recommendations on how to create such programs. 

Keywords: gender type, masculinity, femininity, androgyny, sexual attitudes, youth. 
Аннотация. Цель исследования – выявление различий в сексуальных установках у молодёжи с разным 

гендерным типом. Исходя из методологической основы исследования (Теория андрогинии С. Бем и Концепция 
личности Г. Айзенка) был подобран диагностический инструментарий. Результаты исследования 
свидетельствуют о существовании значительных различия в сексуальных установках у молодёжи с разным 
гендерным типом. Молодёжь с андрогинным гендерным типом оказалась более склонна к сексуальной 
реализованности и удовлетворённости, в то время как недифференцированный гендерный тип характеризуется 
сексуальной невротичностью, одобрением порнографии и сексуальной застенчивостью. Маскулинный гендерный 
тип, в свою очередь, ассоциировался с низким уровнем целомудрия и отвращения к сексу. Феминный же гендерный 
тип подразумевает более выраженные черты агрессивного секса. Таким образом, результаты исследования могут 
быть полезны для понимания сексуальных предпочтений и потребностей различных групп молодёжи, а также для 
разработки профилактических мероприятий и программ по сексуальному образованию. По составлению таких 
программ в статье даны рекомендации. 

Ключевые слова: гендерный тип, маскулинность, феминность, андрогинность, сексуальные установки, 
молодёжь. 
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Nazarova Yendigul,  

 
Abstract. This article analyzes the impact of psychoanalytic practice on leadership and organizational culture. The 

article examines how psychoanalysis, applied in management practice, makes transparent the unconscious processes that 
influence the behavior of managers and employees.  Important psychoanalytic principles such as Ego, Superego, and Id are 
explained, and their impact on leadership models and group dynamics. Some key aspects such as self-awareness, empathy, 
and emotional intelligence are considered, and their importance for effective management in the context of organizational 
culture transformation is emphasized. Examples of the successful implementation of psychoanalysis in large corporations are 
given, where they have contributed to increased collaboration, increased productivity, and reduced staff turnover. 

Keywords: psychoanalytic practices, leadership, organizational culture, unconscious processes, self-reflection, 
empathy, emotional intelligence. 
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Sergeev Maksim Vyacheslavovich

Shvedov Vladislav Vitalievich

Abstract. Modern challenges in public security and the increasing complexity of operational tasks require internal 
affairs agencies to promptly staff positions with highly qualified personnel. Traditional methods of recruitment and placement 
are not always sufficient to accurately track changing competence requirements, candidate preparedness, and evolving 
criminal conditions. Consequently, the implementation of digital platforms and analytical tools has become increasingly 
relevant, offering automation and optimization of the staffing process. This article explores the primary advantages of 
digitizing personnel operations: improved accuracy of assessments, accelerated recruitment procedures, the creation of 
electronic competency profiles, and the capacity for long-term workforce planning. Particular attention is paid to information 
security, ensured through secure data transmission channels and user authentication systems. In addition, the article 
addresses aspects of integrating various modules and databases to comprehensively analyze both candidates and current staff. 
The author underscores the importance of fostering a data-driven management culture, enhancing digital literacy among 
leaders and HR specialists, and adapting regulatory frameworks to align with new realities. The research findings and 
accompanying recommendations can contribute to refining internal affairs agencies’ staffing strategies, building a 
professional talent pool, and increasing the overall effectiveness of their operational activities. 

Keywords: digitalization, analytics, recruitment, internal affairs, security, competencies, management 
Аннотация. Современные вызовы в сфере общественной безопасности и усложнение оперативно-

служебных задач ставят перед органами внутренних дел (ОВД) задачу своевременного укомплектования 
высокопрофессиональными сотрудниками. Традиционные методы отбора и расстановки кадров не всегда позволяют 
оперативно учитывать динамику требований к компетенциям, уровень подготовки кандидатов и изменение 
криминогенной обстановки. В связи с этим все большую актуальность приобретает внедрение цифровых 
платформ и аналитических инструментов, позволяющих автоматизировать и оптимизировать процесс 
комплектования кадрового состава. В статье рассматриваются основные преимущества цифровизации кадровой 
работы: повышение точности оценок, ускорение процедур отбора, формирование электронных профилей 
компетенций и возможность долгосрочного планирования потребностей в квалифицированных сотрудниках. 
Особое внимание уделяется вопросам информационной безопасности, которая обеспечивается с помощью 
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защищенных каналов передачи данных и систем аутентификации пользователей. Кроме того, затрагиваются 
аспекты интеграции различных модулей и баз данных, позволяющие комплексно анализировать потенциал 
кандидатов и действующих сотрудников. Авторы указывают на необходимость развития культуры управления 
данными, повышения цифровой грамотности руководителей и кадровых специалистов, а также адаптации 
нормативной базы под новые реалии. Результаты исследования и приведенные рекомендации могут способствовать 
совершенствованию кадровой политики ОВД, формированию профессионального резерва и повышению 
эффективности оперативно-служебной деятельности. 

Ключевые слова: цифровизация, аналитика, кадровый отбор, ОВД, безопасность, компетенции, 
управление. 
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Yelistratova E.Yu., 

Yusichenko S.S. 

Abstract. The article reveals the main theoretical approaches to "staffing in executive authorities"; identifies the main 
changes in the regulatory framework that defines the regional aspect of the personnel policy of civil servants, provides an 
analysis of the staffing of the region and the level of its provision of personnel at the state level. 

Keywords: digital economy; human resources; executive authorities; human resources potential; region; Kaluga 
Region 

Aннотация.  В статьe раскрыты основные теоретические подходы к «кадровому обеспечению в органах 
исполнительной власти»; определены основные изменения в нормативно-правовом поле, определяющим 
региональный аспект кадровой политики государственных служащих, представлен анализ кадрового обеспечения 
региона и уровень обеспеченности его в кадрах государственного уровня. 

Ключевые слова: кадровое обеспечение; органы исполнительной власти; кадровый потенциал; регион; 
Калужская область 
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Litvinenko Ruslan Valerievich,  

Shvedov Vladislav Vitalievich,  

Abstract. Strategic planning in the field of public order at the municipal level is a multifaceted process aimed at 
formulating long-term goals and objectives while considering the specifics of local territories, socio-economic conditions, and 
diverse societal interests. This endeavor involves not only legal regulation but also effective resource management, 
collaboration with regional and federal bodies, and the adaptation to evolving crime dynamics and community needs. With 
the expanding responsibilities of local self-government authorities and the increasing complexity of administrative tasks, the 
theoretical foundations of strategic planning have assumed critical importance. These foundations include substantiating 
principles and methods for analyzing current situations, forecasting threats and risks, and selecting optimal scenarios for the 
development of public security systems. A central component of successful strategy implementation is the involvement of key 
stakeholders — law enforcement agencies, civil society, and businesses — whose resources and expertise can help create 
favorable conditions for maintaining law and order. This article examines methodological approaches to developing strategic 
plans in the public security domain, analyzes the factors influencing the effectiveness of planning, and proposes mechanisms 
to enhance coordination at the municipal level. The findings may be of interest to local self-government bodies and experts 
involved in designing and updating municipal programs aimed at strengthening public order. 

Keywords: strategy, municipality, planning, security, resources, partnership, coordination 
Аннотация. Стратегическое планирование в сфере обеспечения общественного порядка на муниципальном 

уровне представляет собой комплексный процесс, позволяющий формировать долгосрочные цели и задачи, 
учитывая специфику местной территории, социально-экономические условия и интересы различных групп 
населения. Данная деятельность связана не только с правовым регулированием, но и с эффективной организацией 
ресурсов, партнерством с региональными и федеральными структурами, а также с учетом динамики 
криминогенной обстановки и потребностей общества. В условиях расширяющихся полномочий органов местного 
самоуправления и возрастающей сложности управленческих задач особое значение приобретают теоретические 
основы стратегического планирования. Они включают обоснование принципов и методов анализа текущей 
ситуации, прогнозирование угроз и рисков, выбор оптимальных сценариев развития системы общественной 
безопасности. Ключевым элементом успешной реализации стратегий является участие заинтересованных сторон 
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— правоохранительных органов, представителей гражданского сообщества и бизнеса, чьи ресурсы и экспертиза 
позволяют создавать благоприятные условия для поддержания правопорядка. В статье рассматриваются 
методологические подходы к разработке стратегических планов в сфере общественной безопасности, 
анализируются факторы, влияющие на результативность планирования, и предлагаются механизмы 
совершенствования координации на муниципальном уровне. Полученные выводы могут быть востребованы 
органами местного самоуправления и экспертами при разработке и актуализации муниципальных программ по 
укреплению общественного порядка. 

Ключевые слова: стратегия, муниципалитет, планирование, безопасность, ресурсы, партнерство, 
координация. 
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Shurtabayeva Aktoty,  

Abstract. This article addresses the evolution of the hospitality industry in the post-pandemic period with particular 
reference to new marketing, sales, and management strategies. It examines COVID-19-driven changes that required the 
industry to adapt to new economic, sanitary, and technological realities. Trends such as the introduction of dynamic pricing, 
use of analytical tools to personalize services, and developing flexible booking and subscription models are explored. Evolution 
of the hotel chain's marketing strategies, including the use of digital technologies, the formation of social responsibility, and 
using omnichannel platforms for interacting with customers, is also examined. Particular attention is given to new 
management approaches, including the deployment of contactless technologies, process automation, and increased focus on 
sustainable development. 

Keywords: hospitality industry, post-pandemic period, service sales, marketing, management. 
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